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  نگاهی به دستاوردهای سفر رئیس جمهور به چین از زبان 
معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه

راه نظم جدید جهانی از جاده ابریشم می گذرد
روابط ایران و چین به بالاترین سطح رسیده است

اشاره:
مهـــدی صفـــری، معاون دیپلماســـی 
امـــور خارجـــه در  اقتصـــادی وزارت 
دولـــت ســـیزدهم اخیـــراً در برنامـــه 
جهـــان آرا حضـــور پیـــدا کـــرد و بـــه 
پرســـش هایی دربـــاره ابعـــاد روابـــط 
راهبـــردی ایـــران بـــا چیـــن و اهمیت 
ســـفر رئیـــس جمهـــور به این کشـــور 
ایـــن  پاســـخ داد. محورهـــای مهـــم 
گفت و گو از پیش چشـــم خوانندگان 

خواهـــد گذشـــت.

لطفاً جزئیات سفر و سطح 
استقبالی را که از آن شد، 

توضیح داده و بفرمایید که از 
نظر اهمیت در چه سطحی قرار 

داشته است؟
ســـفر در ســـطح دولت هـــا بـــود و از 
بالاتریـــن ســـطح پروتکلـــی برخوردار 
بـــود. ملاقات هایـــی که جنـــاب آقای 
رئیســـی داشتند بســـیار مهم بودند. 
ملاقـــات با آقای شـــی جیـــن پینگ، 
ملاقـــات بـــا نخســـت وزیر، ملاقات با 
رئیـــس پارلمـــان در کنار جلســـه ای 
که بـــا اقتصاددانـــان و شـــرکت های 
چینی برگزار شـــد؛ جـــزو برنامه های 
ایـــن جلســـه  مهمـــی بوده انـــد. در 
شـــرکت های چینـــی مسائل شـــان را 
با اشـــتیاق مطرح کرده و آقای رئیس 
جمهور بیـــان کردند کـــه در هرکدام 
از پروژه های مشـــترک بـــا پیمانکاران 
ایرانـــی که موانعی در کارها باشـــد، ما 
تـــلاش می کنیـــم آنها را رفـــع کنیم تا 
کار ســـرعت پیدا کنـــد. حضور رئیس 
جمهـــور در دانشـــگاه هـــم نشســـتی 
بود کـــه بـــا حضـــور اندیشـــمندان و 
روشـــنفکران چینـــی برگـــزار شـــد. 
از نظـــر مـــن کـــه ســـفیر بـــودم، این 
ســـفر یک ســـفر خاص بـــود و   نتایج 
بســـیار مثبتـــی داشـــته اســـت؛ البته 
ایـــن نتایج، احتیاج بـــه پیگیری دارد 
که هرچـــه زودتـــر به ســـطح اجرایی 

. سند بر

ارتباط سفر با سند همکاری 
بیست و پنج ساله بین ایران 

و چین چیست و آیا کاملاً 
زیرمجموعه آن تعریف می شود یا 

علاوه بر آن سند، شامل جزئیات 
و نکات دیگری هم بوده است؟

حـــدود 9 مـــاه پیـــش در ســـفر وزیـــر 
محتـــرم امـــور خارجـــه بـــه چیـــن در 
پایان ملاقـــات، دو وزیر خارجه اعلام 
کردنـــد که این ســـند جامـــع اجرایی 
شـــد اما به خاطر مســـائل کرونا عملاً 
کاری انجـــام نشـــد. در ســـفر مـــن به 
چین نیزملاقات های زیادی داشـــتیم 
و کار شـــروع شـــد. این طـــرح جامع 
فقـــط نوشـــتارهایی در زمینه هـــای 
مختلـــف اســـت؛ مثـــلاً در مـــورد کار 
گردشـــگری، میراث فرهنگی، رسانه، 
حمـــل و نقـــل، مالی و غیـــره. در این 
ســـفر حـــدود 20 ســـند در زمینه های 
مختلـــف آمـــاده و امضا شـــد. این 20 
ســـند زیرمجموعـــه قـــرارداد جامـــع 

بوده اســـت.
اولیـــن  صـــادرات،  بخـــش  در  مـــا 
کشـــور مقصدمـــان چیـــن اســـت که 
امســـال میـــزان صـــادرات ده ماهـــه 
12.4 میلیـــارد دلار بـــوده اســـت. این 
صـــادرات غیرنفتـــی مـــا اســـت. مـــا 
انتظـــار داریم تا آخر امســـال این رقم 
بـــه 15 میلیارد دلار برســـد. محصولات 
صادرات غیرنفتی ما اغلب کشاورزی 
اســـت. ما امســـال بـــا  تـــلاش، مجوز 
محصـــولات کشـــاورزی خودمـــان را از 
چین گرفتیم. این اســـناد آماده شده 
بـــود کـــه در این ســـفر وزیـــر محترم 
کشـــاورزی تشـــریف داشـــتند و اینها 
را امضـــا کردنـــد. در کنـــار ایـــن؛ وزیر 
کشـــاورزی در ملاقـــات بـــا مســـئول 
جنگلـــداری و مراکـــز تحقیقاتـــی در 
و  تفاهم هـــا  خودشـــان  کار  زمینـــه 
قراردادهـــای لازم را بســـتند. البتـــه 
صـــادرات نفت و گاز نداریـــم و انتظار 
داریـــم صـــادرات غیرنفتـــی در آخـــر 
ســـال به 15 میلیارد دلار برسد. اغلب 
محصـــولات صادراتـــی مـــا کشـــاورزی 
اســـت. امســـال تلاش کردیم در این 
شـــش هفت مـــاه، مجـــوز محصولات 
کشـــاورزی را از چیـــن اخـــذ کنیـــم و 
ایـــن کار انجـــام شـــد. در چهارچوب 
ایـــن طرح جامـــع، مجوز یکســـری از 
محصـــولات از جملـــه ســـیب، کیوی، 
محصـــولات لبنی، مرکبـــات و زعفران 
را از چیـــن گرفتیم. مـــا الان صادرات 
غیر نفتـــی مـــان بـــه چین حـــدود 14 
میلیارد دلار است و اتاق های بازرگانی 
مـــا بایـــد روی ایـــن موضـــوع متمرکز 
شـــوند. برای نمونه در حـــوزه آبزیان، 
الان مجـــوز پنـــج نـــوع ماهـــی جدید 
برای صـــادرات به چین گرفته شـــده 
است؛ ما امســـال 67 درصد صادرات 
آبزیـــان بیشـــتری از ســـال گذشـــته 

داشـــته ایم و 92 درصـــد از این میزان 
صـــادرات بـــه چین بـــوده اســـت. در 
غلـــب  ا چینی هـــا  ؛  مـــا خر رد  مـــو
غذاهایشـــان شیرین اســـت و علاقه  
عجیبـــی به خرمـــا دارند؛ البتـــه باید 
خرماهـــای صادراتـــی ما بســـته بندی 
خاص خـــودش را داشـــته باشـــد که 
بدون آســـیب دیدن قابلیت صادرات 

را داشـــته باشند.
مـــا  مهـــم  ی  ه هـــا وژ پر جملـــه  ز  ا
زمینـــه  در  کـــه  اســـت  پروژه هایـــی 
حمـــل و نقـــل ریلـــی انجام شـــده اند 
تاکنـــون  مختلـــف  دلایـــل  بـــه  امـــا 
کارشـــان عقـــب مانـــده اســـت؛ یکی 
از کارهـــای مهمـــی کـــه در این ســـفر 
انجام شـــد صحبت های زیـــادی بود 
کـــه بـــا شـــرکت ها صـــورت گرفـــت و 
و  انجـــام  دربـــاره  نهایـــی  تصمیـــم 
تکمیـــل ایـــن پروژه هـــا گرفتـــه شـــد 
کـــه امیدواریـــم بـــزودی کار قـــرارداد 
و اجرایی شـــدن آنها شـــروع شـــود. 
در حـــوزه مســـکن ملاقات هایـــی در 
راســـتای انتقـــال تکنولوژی بـــه ایران 
پیشـــرفته  متریال هـــای  انتقـــال  و 
و همچنیـــن آمـــوزش افـــراد انجـــام 
گرفـــت کـــه می تـــوان گفـــت یکـــی از 
حرکت هـــای بزرگـــی بود کـــه در این 
ســـفر انجام شـــد. معاونیـــن و وزرا در 
این ملاقات ها همـــراه رئیس جمهور 

. ند د بو
انرژی هـــای  موضـــوع دیگـــر بحـــث 
پاک بـــود که وزیـــر محتـــرم صمت با 
کارخانجات مختلف در جهت توسعه 
اتوبوس هـــای برقـــی و ماشـــین های 
مجهـــز صحبـــت کرده انـــد. در ایـــن 
بـــاره هـــم بحث های مفصلـــی صورت 
گرفـــت از جملـــه اینکه بـــرای انتقال 
بیـــن دو کشـــور  ایـــن تکنولوژی هـــا 
انجـــام  بـــه چـــه صورتـــی شـــراکت 
بـــه چـــه  شـــود و ســـرمایه گذاری ها 
صـــورت باشـــد. در مـــورد انرژی های 
تجدیدپذیـــر هـــم وزیر انـــرژی حضور 
داشـــتند و درباره ســـولار سیســـتم و 
انرژی های بـــادی نیـــز صحبت هایی 
صـــورت گرفت؛ مـــا در کشـــورمان به 
خاطـــر میـــزان بـــالای ســـطح انرژی؛ 
می توانیم از این تکنولوژی اســـتفاده 
کنیم. خـــود چینی ها هـــم در جهت 
اکوسیســـتم پاک از این نیروگاه ها در 
جاهـــای مختلـــف اســـتفاده کرده اند 
و ایـــن موضـــوع هـــم یکـــی دیگـــر از 
پایه هـــای مذاکـــرات طرفیـــن بـــود. 
مـــا در کشـــورمان کویر و بیابـــان زیاد 
داریـــم و می توانیـــم از ایـــن انـــرژی 
خورشـــید اســـتفاده کنیـــم و انتقـــال 
این  تکنولوژی به کشـــورهای همسایه 

برای مـــا درآمد بســـیار خوبی خواهد 
. شت ا د

کـــه  یـــم  بگو هـــم  ا  ر نکتـــه  یـــن  ا
بخش هایی از قـــرارداد جامع ممکن 
اســـت بیشـــتر و بخش هایـــی کمتـــر 
پیـــش رفتـــه باشـــد کـــه این هـــم به 
خاطـــر ســـطح متفـــاوت پیگیری هـــا 
اســـت. برخی دوســـتان ممکن است 
بگوینـــد کـــه در بیانیه از قـــرارداد 25 
ســـاله جامع میان دو کشور صحبتی 
نشـــده؛ پاســـخ ایـــن اســـت کـــه اگر 
بیانیـــه مشـــترک را بخوانیـــد، بویـــژه 
در ســـه بخش سیاســـی، اقتصادی و 
فرهنگـــی افق ایـــن همکاری ترســـیم 
شـــده اســـت. یکی دیگر از مســـائل، 
همکاری هـــای منطقه ای بـــود. )مثل 
را  ایـــن  چینـــی  طـــرف  شـــانگهای( 
پذیرفتـــه که جمهوری اســـلامی ایران 
به عضویت شـــانگهای درآید و باید با 
دیگر کشورهای عضو هم مذاکراتی را 
ترتیب دهیـــم. طرف چینی همچنین 
از عضویت ایـــران در بریکس حمایت 
کـــرده اســـت. 20 ســـند بین ایـــران و 
چین امضا شـــده کـــه زیـــر مجموعه 
قـــرارداد جامـــع همکاری هـــای بلنـــد 

مـــدت بوده اســـت.
 

توضیحات خوبی دادید و مسائل 
مهمی روشن شد؛ سؤال دیگر 

این است که چه تضمینی برای 
به نتیجه رسیدن این سرفصل ها 

وجود دارد؟
جنـــاب آقای رئیس جمهـــور گفته اند 
کـــه بلافاصلـــه پـــس از ســـفر بایـــد 
جلســـاتی برگزار شـــود و سرفصل ها، 
از وزرای محتـــرم پیگیـــری شـــود؛ نه 
یـــک بـــار بلکـــه به صـــورت پیوســـته 
ایـــن کار تـــا اجرایـــی شـــدن، دنبـــال 
شـــود. البته وزارت خارجه هم تکلیف 
خـــودش را در کنـــار ســـایر وزرا دارد؛ 
اینکـــه بـــا طـــرف خارجـــی و طـــرف 

در  را  لازم  هماهنگی هـــای  داخلـــی 
راســـتای اجرایی شـــدن ســـرفصل ها 

انجـــام دهد.

اشاره کردید که بیست سند ذیل 
سند جامع امضا شده است؛ آیا 

این پازل تکمیل شده یا هنوز 
هم حوزه هایی وجود دارد که با 

امضای توافق جدید، سند جامع 
را پوشش دهند؟

موضوعـــات مختلفـــی در ســـند آمده 
از جملـــه انـــرژی، مالـــی، بانکداری، 
 ، هی نشـــگا ا د ی  ی هـــا ر همکا
همکاری های علمی - فنی و... تقریباً 
تعداد زیادی از ســـندها نهایی شـــده 
در بقیه مـــوارد هم در حـــال پیگیری 
هســـتیم کـــه ســـرفصل ها بتوانند به 
ســـمت اجرایی شـــدن پیش بروند. 
از دیگـــر موضوعات مهـــم، طرح یک 
کمربنـــد - یک جاده اســـت که تلاش 
می کنیم در مســـیر ترانزیت از مســـیر 
ما و کریدورهای مختلفی که هســـت 
بـــا چینی هـــا هماهنگ باشـــیم و آنها 

در ایـــن زمینه مشـــتاق هســـتند.
 

خیلی از کسانی که در رسانه ها 
بحث های مثبت و منفی را در 

این باره مطرح کرده اند، از حیث 
سیاسی صحبت کرده اند، اما 
من حقیقتش خیلی سیاسی 

نمی خواهم به قضیه نگاه 
کنم؛ خیلی ها می گویند که 

واقعاً سطح تعامل چینی ها با 
دولت جدید ما خیلی جدی و 

محکم است، در حالی که دولت 
قبلی چینی ها را خیلی جدی 

نمی گرفت. شما به عنوان کسی 
که بالاخره در این حوزه سال ها 
کار کرده اید، سفیر بوده اید و در 

این سفر حضورداشته اید و از 
جزئیات قراردادها اطلاع دارید، 

 ما الان 
صادرات 

غیر نفتی مان 
به چین حدود 

1۴ میلیارد 
دلار است 

و اتاق های 
بازرگانی ما 

باید روی 
این موضوع 

متمرکز شوند. 
برای نمونه در 
حوزه آبزیان، 

الان مجوز 
پنج نوع ماهی 

جدید برای 
صادرات به 

چین گرفته 
شده است؛ 

ما امسال 67 
درصد صادرات 
آبزیان بیشتری 
از سال گذشته 
داشته ایم و 92 

درصد از این 
میزان صادرات 

به چین بوده 
است

یک کشور 
قدرتمند مثل 

جمهوری 
اسلامی ایران 

دارد امنیت 
این انرژی 

را تأمین 
می کند. پس 

این یکی از 
چیزهایی 

است که 
باعث شده 

جمهوری 
اسلامی 
ایران با 

چین شریک 
استراتژیک 

باشد

سحر سماوات
تنظیم کننده

گفت وگو

می خواهم بدانم که تا چه حد 
این گزاره را تأیید می کنید؟ الان 

سطح رابطه ما با چینی ها در 
مقایسه با دولت قبل چقدر فرق 

کرده است؟
همیشـــه تأکیـــد می کردم سیاســـت 
خارجی ما نباید وابســـته به دولت ها 
باشـــد و بایـــد حاکمیتی باشـــد که با 
یک دولـــت، جهت ما عوض نشـــود. 
در ایـــن دولـــت گرایـــش محکمی به 
ســـمت کشـــورهای آســـیایی اســـت، 
کشـــورهای اروپایی هم هست، ولی با 
کشـــورهای آفریقایی و امریکای لاتین 
قوت بیشـــتری دارد. دولت سیزدهم 
اعـــلام کـــرد نخســـتین اولویـــت من 
همســـایگان است و بعد از آن روسیه، 
چیـــن و هند و کشـــورهای آفریقایی و 
این سیاســـت دنبال می شـــود. طرف 
چینـــی می بیند سیاســـتی کـــه گفته 
می شـــود در اجرا هم از ســـوی دولت 
ایران دنبال می شـــود. ســـطح بســـیار 
عالی اســـت، ولی طرف هـــای مقابل 
دولتـــی  گرایـــش  وقتـــی  می داننـــد 
بـــه ســـمت کشـــورهای غربی اســـت 
و گرایـــش دولتـــی دیگـــر سیاســـت 
متوازن اســـت، آنها جایگاه خودشان 
را می بیننـــد و تمایـــل خـــود را بـــرای 
اجرایـــی کـــردن سیاســـت ها بیشـــتر 
نشـــان می دهند. به نظر مـــن در این 
دولـــت بهترین ســـطح روابـــط برقرار 
اســـت و تصـــور چینی ها این اســـت. 

 
موضوعاتی که گفتید، موضوعات 

بسیار مهمی هستند؛ سؤال 
من این است که آیا قرار است 

مسئولان از جمله وزارت خارجه 
و خود حضرت عالی صرفاً به 

بیان این موارد در رسانه ها اکتفا 
کنند یا اینکه واقعاً قرار است 

برای تجار و صادرکنندگان دوره 
آموزشی در این حوزه برگزار شود 

و یا کار عملی تری هم صورت 
گیرد؟

ما به 17 اســـتان رفتیـــم و با اتاق های 
فعـــالان  و  اســـتانداران  بازرگانـــی، 
و  گذاشـــتیم  جلســـاتی  اقتصـــادی 
صحبـــت کردیـــم و فضـــا را برایشـــان 
توضیـــح دادیـــم. مـــا می توانیـــم بـــه 
طـــور چشـــمگیری توســـعه کالاهـــای 
کشـــاورزی را در چیـــن دنبـــال کنیم. 
منتهـــا بایـــد کار شـــود و اتاق هـــای 
بازرگانـــی فعـــال شـــوند و حتی ســـفر 
کننـــد؛ نمی شـــود تنها از اینجـــا کارها 
را پیگیری کرد. بلـــه، زمانی کرونا بود 
و شـــاید ســـفر کردن نمی توانست به 
راحتـــی صورت گیرد، امـــا ما از همین 
جـــا خدمـــت شـــما عـــرض می کنیم 
کـــه هـــر کشـــوری خواســـتند بروند، 
مـــا برایشـــان هماهنـــگ می کنیـــم و 
الان هـــم داریـــم چیـــن را پیگیـــری 
می کنیـــم. تمـــام ســـر کنســـول های 
ما، سفارتخانه و کارشناسان محترمی 
کـــه آنجا هســـتند، به صـــورت تمام و 
کمـــال در جهـــت هماهنگـــی کمک 

خواهنـــد کرد.

الان با توجه به همه توضیحاتی 
که دادید، می توانیم بگوییم 
مزیت صادرات غیرنفتی ما 

محصولات کشاورزی است، 
درست است؟

بله. اما صادرات بخش کشـــاورزی ما 
به چین ضعیف بـــوده و جدیداً مجوز 
غ  محصولات لبنـــی را گرفتیم. پای مر
مـــا قبلاً بـــه ویتنام و از آنجـــا به چین 
می رفـــت، ولـــی الان مجـــوز صادرات 
مســـتقیم دریافت کرده ایم. این عدد 
حدود ۳00 تا 400 میلیون دلار اســـت. 
زعفـــران مـــا پیـــش از ایـــن دارویـــی 
بـــوده، ولـــی الان می توانـــد به صورت 
یـــک کالا صـــادر شـــود. مرکبـــات ما 
نمی توانست صادر شـــود و این موارد 
بـــه تازگـــی مجـــوز صـــادرات دریافت 
کرده  است. ســـالانه 17 هزار رام قطار 
به اروپا می فرســـتند اگـــر بتوانیم پنج 
شـــش هـــزار رام را بـــه ســـمت ایران 
بچرخانیـــم، ایجـــاد شـــغل می کنـــد. 
اگر تعـــداد پروازهای ما بـــه چین زیاد 
شود گردشـــگران چینی می توانند به 
ایـــران و از آنجا بـــه کشـــورهای دیگر 

. کنند سفر 

ممکن است برای برخی مبهم 
باشد که علت اینکه چین 
به عنوان اقتصاد دوم دنیا 

علاقه مند است با ما کار کند، 
چیست؟ چرا چین دوست دارد 

با ایران که در شرایط تحریم 
است و اقتصادش هم مشکلات 

زیادی دارد، کار کند؟ این 
سؤال ها در ذهن برخی هست و 
باعث شده تا برخی تصور کنند 
که چین قرار است امتیازهای 
عجیب غریبی از ما بگیرد و ما 

قرار است کشور را حراج کنیم! 
چه پاسخی به این موضوع 

دارید؟
مـــا فاکتورهایی داریم کـــه چین باید 
بـــا مـــا کار کنـــد و ما بـــا چین نیـــز کار 
کنیم. مـــا در منطقه خلیـــج فارس و 
دریـــای عمان دو هـــزار و 200 کیلومتر 
ســـاحل داریـــم. چیـــن 6.5 میلیون 

بشـــکه نفت خـــود را دارد از این تنگه 
انـــرژی فقـــط  آیـــا  عبـــور می دهـــد. 
تأمینـــش مهـــم اســـت یـــا امنیت آن 
هم مهم اســـت؟! یک کشور قدرتمند 
مثـــل جمهوری اســـلامی ایـــران دارد 
امنیـــت این انـــرژی را تأمین می کند. 
پـــس ایـــن یکـــی از چیزهایی اســـت 
که باعـــث شـــده جمهوری اســـلامی 
ایـــران بـــا چین شـــریک اســـتراتژیک 
باشـــد. آنهـــا می داننـــد ایران اســـت 
که تأمین امنیت انـــرژی را دارد. دوم 
اینکه ایران کشـــوری اســـت کـــه با 15 
کشـــور همسایه اســـت. ســـوم ایران 
انـــرژی دارد. علاوه بـــر تأمین امنیت 
انـــرژی می توانـــد انـــرژی هـــم تأمین 
کنـــد. چهـــارم، از لحـــاظ جغرافیایی 
و موضوع یـــک جاده - یـــک کمربند. 
یکـــی از مســـیرهای اصلـــی چینی ها 
مســـیر ما بـــود کـــه از ســـرخس وارد 
ایـــران شـــوند و بـــه اروپـــا برونـــد. ما 
بی توجهـــی کردیـــم و اینهـــا آمدنـــد 
مســـیر را از طریق دریا بـــه باکو رفتند 
و ما ایـــن مســـیر را از دســـت دادیم. 
حالا این مســـیر می خواهـــد از طریق 
ایـــران شـــکل بگیـــرد. تنها کشـــوری 
که علیـــه داعش جنگیـــد، جمهوری 
اســـلامی ایـــران بـــود و چینی هـــا بـــه 
ایـــن موضـــوع واقف هســـتند. چین 
در  مـــن  منافـــع  مکمـــل  می گویـــد 

منطقـــه باید ایران باشـــد.
 

من به نقل از برخی از حضار 
در این سفر شنیدم که یک 

بخش از صحبت های جناب 
آقای رئیسی با مسئولان چینی، 

بحث تغییر نظم جهانی بوده؛ 
این مبحث بسیار مهمی است 
که دنیا، دنیای تک قطبی سی، 

چهل، پنجاه سال قبل نیست که 
امریکا ابرقدرت باشد. الان این 

سفر شاید به لحاظ نمادین کاملاً 
چنین پیامی را منتقل می کند. 

بالاخره دو قدرت منطقه ای 
و جهانی که سال ها تحت 

تحریم های امریکا بوده اند، با 
وجود همه فشارها و موانع کنار 
هم می نشینند و قرارداد امضا 

می کنند، در حالی که امریکا 
هنوز تحریم ها را برنداشته 
است! در این رابطه هم اگر 

خبری دارید در طول این سفر 
یا تحلیلی مرتبط با این مسأله 

دارید، بفرمایید.
 خبـــر اینکه خب چنیـــن بحث هایی 
شـــد؛ هـــم چینی هـــا معتقدنـــد کـــه 
نظـــم نوین دارد شـــکل می گیرد و هم 
جناب آقای رئیســـی تحلیلی داشتند 
راجـــع به این مســـأله و افـــول قدرت 
امریـــکا در دنیـــا و جایگاه مهم آســـیا 
در نظم جدید جهانـــی. این خودش 
خیلی مســـأله مهمی اســـت و قدرت 
گرفتـــن ســـازمان های منطقه ای مثل 
شـــانگهای به این معنا اســـت که تک 
قطبی از بین رفته اســـت. من زمانی 
گفتـــم کـــه مـــا بـــه عنـــوان جمهوری 
اســـلامی ایران با یـــک فاصله کوتاهی 
به ابرقدرتی نزدیکیم! برخی دوستان 
در وزارت امور خارجه با من مخالفت 
می کردنـــد و کتاب هایـــی پیشـــنهاد 
دادند کـــه بخوانم و بـــا مفهوم قدرت 
آشـــنا شـــوم! اما من می خواســـتم به 
کارشناســـان عزیز بگویم کـــه آنها این 
کتاب هـــا را بـــرای شـــما می نویســـند 
تـــا شـــما هیچ وقـــت تصـــور نکنیـــد 
کـــه می توانیـــد قـــدرت اول شـــوید! 
حـــرف مـــن بـــه کارشناســـان جـــوان 
این اســـت که مطالعه کنیـــد و تاریخ 
و حرکت هـــای آنهـــا را ببینیـــد. پس 
نظـــم جدیـــد در حـــال شـــکل گیری 
است و قدرت سازمان های منطقه ای 
دارد بیشـــتر می شـــود. کشـــورها هم 
عجیب مشـــتاقند که بیاینـــد و عضو 
شـــانگهای بشوند. شـــانگهای الان از 
لحاظ جمعیتی و از لحاظ مســـاحت 
از قـــدرت نظامـــی دو ابرقـــدرت بالاتر 
شـــکل  اســـاس  شـــانگهای  اســـت. 
گرفتنـــش روی مبـــارزه بـــا تروریســـم 
بود و بعد مســـائل اقتصادی و تأمین 
امنیـــت. قـــدرت اقتصـــادی، قـــدرت 
نظامی و تمام فاکتورها دارد به آســـیا 

می شـــود. منتقل 
 

اتفاقاتی که این سه چهارماه 
در ایران رخ داد و شورش هایی 

که صورت گرفت و دشمن 
می خواست به عبارتی به واسطه 
نقشه هایش، جمهوری اسلامی 

را تضعیف بکند و روابط ایران 
با کشورهای حتی دوست و 

منطقه ای را به هم بریزد، به 
نظر می رسد که با این سفر عملاً 
نقش بر آب شد. یعنی مشخص 
شد که حداقل متحدان اتفاقات 

ایران را چندان جدی قلمداد 
نکرده اند.

همان موقع که اغتشاشـــات در ایران 
جریان داشـــت، هیأت های متعددی 
از چیـــن، هنـــد و روســـیه بـــه ایـــران 
آمدنـــد و رفت و آمـــد همین هیأت ها 
نشـــان مـــی داد اغتشاشـــات اهمیتی 
نداشـــته و بـــه عنـــوان یـــک مســـأله 

کوچـــک دیده می شـــود.

President.ir


